
 »آرمان ملی« روابط ایران و همسایه شمالی را
بررسی می کند

کو« در ریل دیپلماسی »تهران و با

کو در ادوار اخیر  آرمان ملی- گروه سیاسی: ایران و با
البته  و  فرامنطقه ای ها  از  برخی  شیطنت های  به دلیل 
ماجراجویی برخی طرف ها شرایط پرفرازونشیبی را طی 
کرده اند و بعد از حضور محسوس برخی از افراد اسراییلی 
در این کشور رفته رفته روابط غبارآلود شد و در ادامه قتل 
یک شهروند آذربایجانی که در سفارت این کشور در تهران 
فعالیت می کرد در آتش اختلافات دمید و روابط 2 کشور 
برای مدت کوتاهی تیره شد. هرچند دولت سیزدهم تلاش 
کرد تا بار دیگر روابط عادی شود ولی متاسفانه در راه برگشت 
حادثه ای که برای بالگرد رئیس جمهور و هیات همراه افتاد 
ابراهیم رئیسی و سایر سرنشینان به شهادت رسیدند که در 
این مورد تنها یک خاطره تلخ باقی بماند در ادامه اما با روی 
کار آمدن مسعود پزشکیان روابط وارد فاز جدیدی شد. او 
کو حضور داشت اعلام  هنگامی که اوایل اردیبهشت ماه در با
کرد که در آنجا حس غریبگی نمی کند و سران 2 کشور به 
نزدیکی های بومی و تاریخی اشاره کردند. با همه این موارد 
باید بگوییم که روند روابط 2 کشور در شرایط مطلوبی به نظر 
می رسد که در روزهای گذشته شاهد برگزاری رزمایش نظامی 
هم بودیم که بنا بر روایت ها کیفیت خوبی هم داشته است. 
در ادامه این گزارش به آخرین تحرکات دیپلماتیک 2 طرف 

اشاره خواهیم کرد. 

کویی    سنایی و همتای با
مهدی سنایی، مشاور سیاسی رئیس جمهور در حاشیه 
گفت وگوی تهران« در دیدار با دستیار  نشست »مجمع 
رئیس جمهوری آذربایجان با اشاره به روابط 2 کشور گفت: 
»پیگیری توافقات انجام شده به خواسته رئیس جمهور 
کنون در دستور کار دستگاه های اجرایی است.« سنایی  ا
با اشاره به حضور فعال استانداران مرزی و نمایندگان 
بخش خصوصی در سفر اخیر رئیس جمهور به آذربایجان 
و ارزیابی های مثبت آنها، بر ضرورت ارائه تسهیلات لازم از 
سوی دو طرف برای تعاملات تجاری و همکاری های استانی 
کرد. حکمت حاجی اف، دستیار رئیس جمهوری  کید  تا
آذربایجان نیز با ابراز خرسندی از حضور و ارائه سخنرانی 
خود در مجمع گفت وگوی تهران، ضمن اشاره به دیدار 
کو، آن را گشایش صفحه  اخیر رئیس جمهور کشورمان از با
جدیدی در روابط دو کشور توصیف کرد و بیان داشت: 
»آقای الهام علی اف نیز دستورات لازم برای عملی کردن 
توافقات را صادر کرده و با حساسیت آنها را دنبال می کند«. 

کو    سفر پزشکیان به با
8 اردیبهشت در  مسعود پزشکیان، رئیس جمهوری، 
کو، پایتخت جمهوری آذربایجان شد.  سفری رسمی وارد با
کو مورد استقبال  در فرودگاه بین المللی حیدر علی اف با
جمهوری  نخست وزیر  اول  معاون  ایوب اف،  یعقوب 
آذربایجان و دیگر مقامات رسمی این کشور قرار گرفت. 
الهام علی اف،  با حضور  سپس مراسم استقبال رسمی 
کاخ ریاست  رئیس جمهور آذربایجان، در میدان مقابل 
جمهوری برگزار شد. الهام علی اف در اظهاراتی بر پیوندهای 
عمیق تاریخی میان دو ملت گفت: »مردمان آذربایجان و 
ایران قرن ها در شرایط دوستی و برادری زندگی کرده اند و 
روابط بین دولتی ما امروز بر همین پایه مستحکم استوار 
است«. وی سفر رسمی دکتر پزشکیان به آذربایجان را 
»نشان دهنده سطح عالی روابط« دو کشور دانست. مسعود 
کو، در گفت وگو  پزشکیان نیز پیش از ترک تهران به مقصد با
کید کرد که این سفر »صفحه جدیدی« را در  با خبرنگاران تا
روابط میان 2 کشور همسایه و برادر خواهد گشود. او اضافه 
کرد: »ما مسائل تجاری، علمی، اقتصادی و مسیرهای 
ترانزیتی میان ایران، آذربایجان و روسیه را مورد بحث و 
بررسی قرار خواهیم داد«. الهام علی اف در نشست خبری 
کرات دوجانبه، پروژه های  کید کرد که در مذا مشترک تا
همکاری سه جانبه نیز مورد بحث قرار گرفته که در میان آنها، 
کریدور حمل ونقل »شمال- جنوب« جایگاه ویژه ای دارد. 
او با بیان اینکه این پروژه منافع زیادی برای همه کشورهای 
مشارکت کننده خواهد داشت، ادامه داد: »آذربایجان تمام 
پروژه های زیربنایی لازم برای فعال سازی این کریدور در 
ک خود را اجرا کرده و با توجه به افزایش حجم بار، در حال  خا

گسترش ظرفیت های خود است«.

   رزمایش »ارس- ۲۰۲۵«
در رزمایش مشترک نیروهای ویژه نیروی زمینی سپاه 
پاسداران انقلاب اسلامی و یگان های ویژه نیروی زمینی 
انجام  اخیر  روزهای  که در  آذربایجان  ارتش جمهوری 
شده است، تمرینات تخصصی، بازی جنگ و عملیات 
ترکیبی در منطقه قره باغ با حضور فرماندهان و یگان های 
عملیاتی شرکت کننده دو کشور در رزمایش ادامه یافت. در 
رزمایش، تمرینات تخصصی بدون آتش با هدف هماهنگی 
، انجام شد و فرماندهان دوطرف  نظامی میان دو کشور
عملیاتی  موضوعات  فرماندهی،  پاسگاه  تشکیل  ضمن 
و سناریوهای اجرای مرحله نهایی رزمایش را مرور و به 
کشور رسید. سردار ولی  رزمایش دو  تایید فرماندهان 
معدنی، معاون عملیات و فرمانده رزمایش مشترک نیروی 
زمینی سپاه، با اشاره به حضور موفق نیروهای ایرانی در 
منطقه عملیاتی اظهار کرد: نیروهای ویژه کشورمان برای 
نخستین بار در این منطقه اقدام به عملیات رزمی نمودند 
و عملکرد شایسته ای از خود نشان دادند که بیانگر آمادگی 

کامل این نیروها است. 

گروه  آرمان ملی- حمید شجاعی: پیوستن ایران به 
اقدامی مالی مشترک موسوم به FATF و حل و فصل مسائل 
پیرامون این لوایح یکی از موضوعاتی بود که رئیس جمهور 
کید داشت و  در دوران انتخابات و پس از آن نیز بارها به آن تا
از همین رو نیز چند ماه پس از تشکیل دولت چهاردهم طی 
نامه ای به رهبر انقلاب خواستار بررسی مجدد لوایح باقی 
مانده از FATF در مجمع تشخیص مصلحت نظام شد. 
واقعیت این است که پیوستن به FATF یکی از مسائلی 
است که اجتناب ناپدیر است و دیر یا زود باید این اتفاق 
خ دهد. اما طی سال های گذشته تا کنون در 3 دولت این  ر
لوایح به میان آمده و در هر دولتی با ایجاد برخی موانع 2 
لایحه باقی مانده از گروه اقدام مالی مشترک به بن بست 
خورده است. از دولت روحانی که تلاش بسیاری برای حل 
این مساله و تصویب این لوایح کرد و حتی FATF در مجلس 
دهم تصویب شد؛ اما پس از ایرادات شورای نگهبان به 
مجمع تشخیص رفت و از آن زمان این 2 لایحه در مجمع 
مسکوت ماند. چنانکه نه در دولت حسن روحانی و نه در 
دولت مرحوم رئیسی تلاش ها برای تصویب این لوایح در 
مجمع به جایی نرسید. اما با روی کارآمدن دولت مسعود 
پزشکیان امیدها برای تصویب لوایح باقی مانده زنده شد 
و پس از دستور رهبر انقلاب به مجمع برای بررسی مجدد 
لوایح باقی مانده یعنی پالرمو و CFT این احتمال می رفت 
که این دولایحه در مجمع به تصویب برسد. چه اینکه 
برخی اعضای موافق مجمع از احتمال بالای آن سخن 
گفتند. با این حال پس از رفت و برگشت های بسیاری در 
کمیسیون های مختلف مجمع بالاخره در 24 اردیبهشت 
لایحه پالرمو را تصویب کرد تا تنها یک لایحه از FATF برای 
تصویب باقی بماند. چه اینکه دهنوی سخنگوی مجمع 
با اشاره به تصویب لایحه پالرمو نوشت: »مجمع تشخیص 
مصلحت نظام پس از برگزاری 3 جلسه در صحن مجمع و ۵ 
جلسه در کمیسیون مشترک، با الحاق ایران به کنوانسیون 
پالرمو به صورت مشروط موافقت کرد.« حال اینکه به نظر 
کمیت و عقلای قوم تصمیم گرفته اند که مسائل  می رسد حا
اختلافی را که باعث عدم دستیابی ایران به تسهیل تجارت 
بین المللی و روابط بانکی می شود را حل کنند تا کشور بهتر 
و بیشتر بتواند از این ظرفیت ها استفاده کند. این مساله 
کرات غیرمستقیم  جایی مهم تر می شود که همزمان مذا
ایران و آمریکا نیز انجام می شود و همگان منتظر دور پنجم 
کرات و نتایج آن هستند. حال این مساله مطرح می شود  مذا
گر احیانا طرفین به یک توافق موقت یا دائمی دست پیدا  که ا
کردند ایران باید بتواند از این مساله نهایت استفاده را ببرد. 
 FATF لذا بهتر آن است که تنها لایحه باقی مانده از لوایح
یعنی CFT نیز هر چه سریع تر در مجمع تصویب شود تا ایران 
بسیار بهتر و بدون محدودیت بتواند به تجارت بین المللی 
خود بپردازد. این نکته مهمی است که همه کارشناسان و 

کید داشته و دارند.  صاحب نظران بر آن تا

   از ادعای تندروها تا پاسخ مجمع
طی  که  کرده اند  تلاش  بسیار  دلواپسان  و  تندروها 
سال های گذشته بر امورات کشور در حوزه های مختلف 
تاثیر بگذارند و اراده خود را غالب کنند. در همین راستا نیز 
در هر جایی که توانسته اند به طور مستقیم وارد شده اند و 
در هر جایی هم که دست شان نرسیده صدای خود را بلند 
کرده و خواستار نظارت مجلس شده اند. نمونه آخرین و 
مهم آن را می توان در همین ماجرای تصویب پالرمو در 

مجمع تشخیص دید. جایی که سه شنبه مهدی کوچک زاده 
نماینده تندرو تهران در حمله به تصمیم مجمع تشخیص 
و سخنگوی آن اظهارکرد: »شورای نگهبان ۱۰ سال قبل 
این مصوبه را رد کرد و به مجمع تشخیص مصلحت نظام  
ارجاع و به مدت ۱۰ سال در مجمع مسکوت ماند اما به تازگی 
سخنگوی مجمع تشخیص کاملا نادرست و به دروغ می گوید 
ما مصوبه مجلس را تصویب کردیم، شورای نگهبان هم 
موافق بود که هر دو این اظهارات دروغ است. سخنگوی 
مجمع تشخیص حق نداشت بگوید که مجلس آن را تصویب 
کرده است. مردم بدانید این مجلس با پالرمو موافقت نکرده 
است«. جالب اینکه تندروهای مجلس پیش از این نیز 
به دنبال این بودندکه دوباره لوایح FATF را به مجلس باز 
گردانند و اراده خود را اعمال کنند اما با مخالفت قالیباف 
ح این نکته که مجلس کوچکترین حقی در خصوص  و طر
اظهارنظر در مورد این لوایح ندارند این تلاش تندروها 
نیز به جایی نرسید. اما این پایان ماجرا نبود و روزگذشته 
سخنگوی مجمع تشخیص پاسخ صحبت های کوچک زاده 
کاربری خود در  را داد. سیدمحسن دهنوی در حساب 
شبکه اجتماعی ایکس، نوشت: باتوجه به بیان برخی 
موارد درباره نظر مجمع تشخیص مصلحت نظام نسبت به 
لایحه پیوستن به کنوانسیون پالرمو، در راستای تنویر افکار 
عمومی و اطلاع مردم عزیز کشورمان و نمایندگان محترم 
دوازدهمین دوره مجلس شورای اسلامی یادآوری نکات 
، ضروری است: در ۱۷ تیر ۱3۹۷ مرحوم آیت ا... هاشمی  زیر
شاهرودی رئیس وقت مجمع تشخیص مصلحت نظام در 
نامه ای به آیت ا... جنتی رئیس شورای نگهبان، ایرادات 
هیات عالی نظارت به لایحه پیوستن به کنوانسیون پالرمو 
را اعلام کرد و در عین حال که شورای نگهبان ایرادی به آن 
نگرفته بود، بررسی لایحه تا سال ۱4۰3 مسکوت ماند. در 
دی ۱4۰3 رهبر انقلاب با درخواست دکتر پزشکیان مبنی بر 
بررسی مجدد مصوبه دهمین دوره مجلس شورای اسلامی 
درباره پالرمو در مجمع تشخیص مصلحت نظام موافقت 
نمودند و بر اساس دستور معظم له، مصوبه مجلس مجددا 
در دستور کار مجمع قرار گرفت. در جلسه مجمع تشخیص 

خ 24 اردیبهشت ۱4۰4 مصوبه مجلس  مصلحت نظام مور
شورای اسلامی مبنی بر تصویب لایحه پیوستن مشروط به 
کنوانسیون پالرمو که به شورای نگهبان ارسال شده بود، به 
رای گذاشته شد و مصلحت مورد نظر مجلس تصویب شد. 
وی در ادامه آورد: در 3۰ فروردین ۱4۰4 دکتر نظیف به عنوان 
سخنگوی شورای نگهبان اعلام کرد که »شورای نگهبان به 
پالرمو ایرادی نداشته است. مجلس شورای اسلامی، یک 
نهاد حقوقی است و با تغییر نمایندگان، مصوبات مجلس 
باطل نمی شود وگرنه که پس از هر دوره باید تمامی قوانین، 
دوباره بازنگری شوند. دهنوی ادامه داد: به آقای مهدی 
نطق  و  موضع گیری  از  قبل  می کنم  توصیه  کوچک زاده 
هیجانی، یکبار اصل ۱۱۰ قانون اساسی را به درستی بخواند«.

    ابلاغ الحاق ایران به پالرمو 
 FATF هر چند که تندروها بسیار در تلاش بودند که لوایح
به جایی نرسد و با فشار به مجمع تشخیص دنبال عدم 
تصویب این لوایح بودند، اما با تصویب کنوانسیون پالرمو 
عملا تیر تندروها و دلواپسان به سنگ خورد تا مشخص 
شود قوه عاقله نظام به دنبال بهبود شرایط است و در این 
مسیر هر تصمیمی که به سود منافع ملی باشد را اتخاذ 
خواهد کرد. در همین راستا نیز مطابق اصل ۱23 قانون 
اساسی »قانون الحاق دولت جمهوری اسلامی ایران به 
کنوانسیون( سازمان ملل متحد برای مبارزه  معاهده )
با جرائم سازمان یافته فراملی« مصوب جلسه علنی روز 
خ ۰3/۰۷/۱3۹۷ مجلس که از سوی مجمع  سه شنبه مور
تشخیص مصلحت نظام در اجرای اصل ۱۱2 قانون اساسی 
و ماده 2۰۰ قانون آئین نامه مجلس در تاریخ 24/۰2/۱4۰4 
موافق با مصلحت نظام تشخیص داده شده است، توسط 
ابلاغ شد.« حال همه  رئیس جمهور  به  رئیس مجلس 
که  CFT توسط مجمع هستند و  منتظر تصویب و ابلاغ 
طبق گفته سخنگوی مجمع رسیدگی به موضوع پیوستن 
به کنوانسیون مقابله با تأمین مالی تروریسم )CFT( در 
دستور کار جلسات آتی مجمع تشخیص مصلحت نظام 

خواهد بود. 
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»آرمان ملی« حواشی پیرامون تصویب لایحه پالرمو در مجمع تشخیص را بررسی می کند

 در انتظار تصویب CFT؛ توافق احتمالی و گشایش اقتصادی
   پاسخ سنگین سخنگوی مجمع به کوچک زاده: قبل از نطق هیجانی، قانون اساسی را بخوانید 

آرمان ملی- گروه سیاسی: روابط تهران و مسکو همواره 
با چالش هایی همراه است و هر بار می بینیم نه تنها در 
کمیت هم مشاهد  اقشار مختلف جامعه بلکه در بدنه حا
می کنیم که برخی از جناح ها به خصوص چهره های تندرو 
به توافقنامه جدید ایران و روسیه انتقاد می کنند و این 
اختلاف ها به جایی رسیده است که حالا در صحن مجلس 
شاهد اختلاف هایی در روابط فی مابین مشاهده می کنیم. 
باتوجه به اینکه کرملین فعالیت در اتمام پروژه جنوب- 
شمال را آغاز کرده است ولی با این حال شاهد افزایش 
انتقادها هستیم که در ادامه این گزارش به آن اشاره خواهیم 
کرد. در همین مورد که چرا نماینده های مجلس تلاش دارند 
تا از چند و چون قراردادها و چگونگی رابطه با روسیه باخبر 
شوند. با یکی از نماینده ادوار مجلس مصاحبه ای انجام 
که این دغدغه از جمله  داده ایم. آصفری معتقد است 
کنش های عادی نمایندگان مجلس است و با این وجود  وا
به روابط نزدیک تهران و روسیه هم اشاره دارد در ادامه این 

گفت وگو را می خواند.

   نماینده های دغدغه مند
محمدحسن آصفری، تحلیلگر حوزه بین المللی و نماینده 
کنش به مخالفت های  ادوار مجلس شورای اسلامی در وا
تازه بهارستانی ها به روابط با روسیه به  خبرنگار »آرمان 
ملی« می گوید: »در ابتدا باید به این موضوع اشاره کنم 
که وقتی مشاهده می کنیم برخی از نمانیده های مجلس 
گاهی و شفافیت بیشتر هستند یک دغدغه ای  به دنبال آ
عادی مجلسی ها محسوب می شود. روابط ایران و روسیه 
داشته  توجه  ولی  است  تحولاتی  دست خوش  همواره 
کاتی هم در این مورد وجود دارد که یکی  باشید که اشترا
از آنها همکاری های اقتصادی و نظامی است که بعد از 
تحریم های یکطرفه آمریکا به وجود آمده است از این رو 

تقابل با آمریکایی ها را باید یکی از موارد مشترک عنوان کنیم. 
با این وجود همکاری ها ادامه خواهد داشت ولی توجه 
داشته باشید که انتظار ایرانی ها از روسیه به دلیل اینکه 
به عنوان یک کشور قدرت مند محسوب می شود حمایت 
بیشتر و شفاف تر است به خصوص هنگامی که با شیطنت  

اعراب حاشیه خلیج فارس روبه رو می شویم.«

   تکمیل پروژه شمال- جنوب
کریدور حمل ونقل بین المللی شمال- جنوب با هدف 
کاهش زمان حمل بار میان هند، ایران، روسیه و شمال 
اروپا در سال 2۰۰۰ پایه گذاری شد و کشورهای متعددی از 
جمله آذربایجان به آن پیوسته اند. بخش مهمی از این 
، اتصال شبکه ریلی ایران و آذربایجان از طریق خط  کریدور
آهن رشت- آستارا است که ساخت آن بر اساس توافق سال 
2۰23 میان ایران و روسیه با سرمایه گذاری طرف روسی در 
جریان است و پیش بینی می شود ظرف 4 سال تکمیل شود. 
، روسیه و اروپای  این خط آهن شبکه ریلی ایران را به قفقاز
شمالی متصل خواهد کرد. لازم به ذکر است که با توجه به 
مخالفت های برخی از نماینده های مجلس شورا دولت 
روسیه احداث راه آهن رشت به آستارا را آغاز کرده است که 

باید ببینیم در ادامه چه رخدادی به وجود خواهد آمد. 

   انتقادات در صحن مجلس
مهرداد لاهوتی، نماینده مردم لنگرود در مجلس شورا، 
گفت: »آیا ما باید فقط خودمان را به چین و روسیه محدود 
کنیم؟ در برنامه هفتم به تعاملات دیپلماسی با آفریقایی ها 
و اروپایی ها اشاره شده است. روسیه در قرارداد پنج میلیارد 
دلاری که تسهیلات به راه آهن رشت- آستارا بود، بدعهدی 
کرد. می گویند ارتباط فرهنگی، چه ارتباط فرهنگی بین ما 
و روسیه وجود دارد. ما را محدود نکنید.« در همین مورد 

، نماینده تهران روز گذشته در صحن  مالک شریعتی نیاسر
علنی مجلس شورا، با اشاره به تفاهم نامه همکاری ایران و 
کید کرد که قرارداد خرید گاز باید به گونه ای تنظیم  روسیه، تا
شود که منافع کشور را تضمین کند. او در همین مورد ادامه 
داد: »ما باید از تجربه وابستگی اروپا به گاز روسیه درس 
بگیریم و دقت لازم را در تنظیم این قرارداد داشته باشیم. 
این توافق می تواند منافع زیادی برای کشور ایجاد کند، اما 
لازم است در ستاد سیاست های کلی انرژی منطقه بررسی 
شود. یکی از نکات مهم این قرارداد، مسیر انتقال گاز است. 
گاز از طریق  در حال حاضر صحبت هایی درباره انتقال 
ح شده که باید مورد بررسی قرار گیرد. ما با  آذربایجان مطر
روسیه قرارداد می بندیم، اما نباید اجازه دهیم که مسائل 
مرزی کشورهای همجوار تأثیر منفی بر ترانزیت گاز به ایران 
بگذارد. این قرارداد باید به صورت خرید گاز طبیعی تنظیم 
شود، نه ترانزیت. ما قصد نداریم گاز روسیه را صرفا به عنوان 
واسطه منتقل کنیم، بلکه باید بر اساس منافع خودمان 
گر قرار باشد گاز  آن را در تجارت منطقه ای به کار بگیریم. ا
خریداری  شده صرف جبران مدیریت نادرست مصرف انرژی 
داخلی شود، ایران با مشکلات جدیدی مواجه خواهد شد. 
این قرارداد باید برای کشور درآمدزا باشد و مصرف داخلی 
کرات با  آن نباید بیش از 2۰ درصد باشد. در کنار آن، باید مذا
کستان، عمان و عراق، آغاز  ، مانند پا کشورهای نیازمند گاز
شود.« او اضافه کرد: »در قیمت گذاری گاز باید دقت شود. 
که  ایران نباید تحت فشار قیمت های بالا قرار گیرد، چرا
روسیه نیازمند صادرات مازاد گاز خود است. همچنین، 
تصفیه مالی این قرارداد نباید صرفا مبتنی بر تتر باشد؛ 
بلکه باید احیای پیمان پولی دوجانبه نیز در آن لحاظ 
شود. دولت باید این قرارداد را به صورت جامع بررسی کند 
تا تمامی ابعاد اقتصادی، حقوقی و امنیتی آن مورد توجه 

قرار گیرد.«

»آرمان ملی« روابط مجلس ایران و روسیه را بررسی می کند

جدال بهارستان و کرملین؟

کرات اوج تنش پیش از مذا

کرات بر بازار سرمایه تاثیر مذا
کرات ایران و آمریکا هنوز برگزار  دور پنجم مذا
نشده و آنطور که عراقچی به شوخی یا جدی 
بیان کرده، »فعلا بزن بزن است« و معلوم نیست 
خواهد  سرنوشتی  چه  کرات  مذا پنجم  دور 
داشت. با وجود برگزارنشدن دور پنجم مذاکرات 
کم بر کشور نوعی  عراقچی- ویتکاف، جو حا
کرات دریافت  »سیگنال پیشینی« از این مذا
کرده است. این بدین معنی است که فضای 
سیاسی و اقتصادی و اجتماعی ایران پیش 
کرات، روند آن را حدس زده  از برگزاری اصل مذا
کنش خاصی از خود بروز  و بر این اساس، وا
کرات  داده است. اما چگونه قبل از برگزاری مذا
چنین وضعیتی به وجود آمده است؟ چگونه 
کرات و نحوه تعامل عراقچی و  بازار از آینده مذا
ویتکاف خبر دارد که بر اساس آن، سکه روند 
صعودی پیدا می کند و بورس یکسره رنگ خون 
می گیرد؟ برای فهم این نکته باید در نظر داشت 
کرات ایران و آمریکای ترامپ از همان  که مذا
دور نخست تا کنون، بر نوعی »سیگنال بازی« 
استوار بوده است. اگر اصل گفت وگوها را در پرانتز 
بگذاریم و فقط به آن توجه کنیم، به این نتیجه 
می رسیم که تقریبا هیچ نتیجه محصلی از 
کرات به دست نیامده است. دو طرف  این مذا
تقریبا روی هیچ مساله ای به توافق نرسیده اند، 
بحث های زیادی باقی مانده و موضوعات و 
مسائل حل نشده بسیاری روی زمین مانده 
است. گفت وگوها هنوز وارد فاز فنی نشده اند 
به  غیرمستقیم  حالت  از  کرات  مذا حتی  و 
مستقیم تبدیل نگردیده اند. در این وضعیت، 
حواشی گفت وگوها بیش از خود آنها تاثیرگذار 
بوده اند. این حواشی ایجاد کننده همان چیزی 
هستند که ما آن را »سیگنال بازی« می نامیم. 
سیگنال بازی عراقچی و ویتکاف ما را به یاد 
رجزخوانی های پهلوانان شاهنامه می اندازد. 
این رجزخوانی ها هدفی جز »بازی روانی« ندارند 
اما همین بازی روانی می تواند بر بازار و سیاست 

تاثیر بگذارد. 

   مروری بر سیگنال بازی 
جو روانی یا سیگنال دور اول و دوم و سوم 
مذاکرات غیرمستقیم ایران و آمریکا مثبت بود. 
گرچه نتیجه خاصی نداشت و  کرات ا این مذا
کره بعدی بود، اما  تنها ثمره اش ارجاع به مذا
سیگنال مثبتی به بازار داد. هم عراقچی و هم 
ویتکاف جو مذاکره را مثبت اعلام کردند. پیش از 
آغاز مذاکرات، کمتر کسی انتظار داشت نماینده 
ایران و آمریکای ترامپ در مسیر گفت وگوی 
غیرمستقیم قرار گیرند اما این اتفاق افتاد و 
همین رخداد سیگنالی مثبت را به بازار انتقال 
کرات  داد. سیگنال ارسالی از دور چهارم مذا
کرات چهارم مانند سه  متفاوت بود. متن مذا
مذاکره قبلی مخفی باقی ماند اما تعویق مذاکره 
محافل  در  نگرانی  نوعی  شد  سبب  چهارم 
مختلف ایجاد شده و جو روانی تغییر کند. پس 
از مذاکره چهارم، اظهارات متناقض آمریکایی ها 
آغاز شد. آنها گاه از لغو کامل غنی سازی اورانیوم 
اصل  گاه  و  می گفتند  سخن  ایران  توسط 
غنی سازی را می پذیرفتند. هر چه زمان گذشت، 
لحن آمریکایی ها تغییر کرد. آنها به صراحت از 
جمع شدن کامل ساختار هسته ای ایران سخن 
کنش صریح ایران  گفتند. این اظهارات با وا
روبه رو شد. مقامات کشور یک صدا تاکید کردند 
که اصل غنی سازی اورانیوم قابل مذاکره نیست و 
ایران به هیچ وجه راضی نمی شود که تاسیسات 
هسته ای خود را به طور کامل جمع کند. این 
مساله و تناقض سبب ارسال سیگنال منفی 
به بازار، جامعه و سیاست شد. قیمت سکه و 
دلار بالا رفت و بورس قرمز رنگ شد. این در حالی 
است که هنوز مذاکرات دور پنجم برگزار نشده و 
معلوم نیست چه نتیجه ای در پی داشته باشد. 
کرات  این مساله نشان می دهد که اصل مذا
تاثیر چندانی بر آینده نداشته و آنچه تاثیرگذار 
بوده جو روانی حاکم بر این مذاکرات بوده است. 
کرات وارد یک بازی ذهنی شده و  در واقع، مذا
بر اساس همین بازی ذهنی، بازار، سیاست و 

جامعه در حال حرکت است. 

حمیدرضا ترقی:

ایران از حقوق خود عدول نخواهد کرد
یک عضو حزب موتلفه با اشاره به تفاوت 
کرات  مواضع اِعلامی و اِعمالی آمریکا در مذا
می توان  را  تفاوت  این  کرد:  اظهار  ایران،  با 
اینگونه تفسیر کرد که آنچه آنها پشت تریبون ها 
ح می کنند برای مصارف داخلی آمریکا و  مطر
رسانه های آنهاست تا عقب نشینی از مواضع 
گذشته شان برجسته نشده و به عنوان شکست 
در برابر ایران تلقی نشود. حمیدرضا ترقی گفت: 
مقامات آمریکایی پشت تریبون ها سعی می کنند 
رجزخوانی کرده و ایران را تهدید علنی کنند تا افکار 
عمومی جهان را متوجه قدرت خود کنند، ولی در 
عمل می دانند که این قدرت را ندارند که ایران 
را از حق خود محروم کنند. این فعال سیاسی 
بیان کرد: ایران بارها استفاده صلح آمیز از انرژی 
هسته ای را خط قرمز خود معرفی کرده و از این 
حق کوتاه نمی آید. ما عضو NPT هستیم و همه 
اعضای NPT حق استفاده از انرژی صلح آمیز 
هسته ای را دارند. آمریکا هم توان محروم کردن ما 
از حقوق مان را ندارد. ایران از حقوق خود عدول 
نخواهد کرد و آنها هم مجبور به تسلیم خواهند 
شد. آنها اهل جنگ نیستند زیرا شرایط شان 

به گونه ای نیست که یک جنگ دیگر آغاز کنند. 


